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Kobiety idźcie na wybory!
\\\ POWIATY

28 listopada 1918 roku  
Józef Piłsudski podpisał 
Dekret Naczelnika Państwa  
o ordynacji wyborczej.  
Na to czekały Polki – prawa 
wyborcze dla wszystkich.  
Co się takiego stało,  
że po całym stuleciu  
dla wielu kobiet to prawo 
straciło znaczenie? To prawo, 
o które nasze prababki tak 
aktywnie walczyły? 

Z ostało już mało czasu na zastano-
wienie się, co my kobiety chcemy 

od państwa, czego oczekujemy od 
polityków, którzy zasiądą w sejmie  
i senacie w najbliższej kadencji.

Jakie są najczęstsze powody, dla których ludzie nie chodzą na wybory. Prawie 
połowa badanych Polek odpowiedziała – Nie wierzę w zmianę
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\\\    Pruszków  
– Czy władze Pruszkowa 
naruszyły przepisy?  s. 3

\\\    Powiat Grodziski  
– Dofinansowanie  
na drogi  s. 4

\\\    Pruszków  
– Muzeum Dulag 121 
nominowane s. 5

\\\    Piastów  
– Rada miasta wspiera 
walkę o reparacje s. 6

dokończenie na str. 9
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\\\ BŁONIE 

W Błoniu doszło  
do śmierci niemowlęcia. Jego 
rodzice zostali zatrzymani 
przez policję, a następnie 
postawiono im zarzuty.   

W e wtorek rano, 3 października, 
rodzice wezwali pogotowie 

ratunkowe do swojego miesięcznego 
dziecka. Kiedy ratownicy pojawili się 
na miejscu, stwierdzili, że niemowlę 
nie żyje. Lekarz, który stwierdził zgon, 
wezwał policję. Na miejscu pojawił się 
również prokurator z Grodziska Ma-
zowieckiego. 

Rodzice dziecka zostali zatrzymani 
i przebadani za pomocą alkomatu.

– Okazało się, że byli nietrzeźwi, 
choć poziom alkoholu nie był wysoki  
– donosił portal stacji radiowej RMF 
FM, który pierwszy przekazał informa-
cję o tragedii. Matka miała około 0,1 
promila alkoholu we krwi, ojciec po-
nad 0,3 promila. Wiele osób w mediach 
społecznościowych wskazało na fakt, 
że badanie zostało przeprowadzone 
rano. Nie wiadomo, w jakim stanie byli 
opiekunowie dzień wcześniej i w nocy.

– Prokurator przy pomocy funk-
cjonariuszy Komendy Powiatowej Po-
licji w Starych Babicach przeprowadził 
oględziny miejsca śmierci niemowlęcia. 
Zlecono także przeprowadzanie sekcji 
zwłok dziecka, która została wykonana 
4 października. Na polecenie prokura-
tora podjęto także pierwsze czynności 
procesowe: przesłuchania świadków, 
sąsiadów oraz osób najbliższych rodzi-
ców zmarłego dziecka – przekazał nam 
mailowo Szymon Banna – rzecznik pra-
sowy Prokuratury Rejonowej.

Wstępne wyniki badań zwłok nie-
mowlaka ujawniły, że przyczyną śmier-
ci były zmiany chorobowe. Nie odnale-
ziono urazów mechanicznych na ciele. 
Nic nie wskazuje na to, aby do tragedii 
doszło na skutek działań rodziców lub 
innych osób. Noworodek nie miał na 
sobie żadnych śladów przemocy. 

Rodzice, w nocy, kiedy umarło ich 
dziecko, byli nietrzeźwi. Tym samym 
nie tylko wykazali się wielką nieod-
powiedzialnością, ale również złamali 

prawo. Dlatego prokuratura przedsta-
wiła im zarzuty.

– Opiekunowie dziecka w chwili 
zdarzenia byli pod wpływem alkoho- 
lu, dlatego usłyszeli oni zarzuty nara-
żenia dziecka na utratę życia lub cięż-
ki uszczerbek na zdrowiu z art. 160 
par. 2 Kodeksu Karnego. Czyn ten jest 
zagrożony karą do 5 lat pozbawienia 
wolności – dodał  prokurator Szymon  
Banna.

 Maciek Gos

Nie żyje niemowlę.  
Rodzice z zarzutami

Służby wyjaśniają okoliczności śmier-
ci dziecka
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OBWIESZCZENIE WOJEWODY MAZOWIECKIEGO
Zgodnie z art. 89 ust. 1, art. 90, w związku z art. 120g ust. 1 i 3 ustawy z dnia 10 maja 2018 r.  

o Centralnym Porcie Komunikacyjnym (Dz. U. z 2023 r., poz. 892), dalej specustawa, niniejszym 
zawiadamia się, że w dniu 4 września 2023 r. została wydana przez Wojewodę Mazowieckiego  
decyzja Nr 153/SPEC/2023 o zezwoleniu na wejście na teren nieruchomości na rzecz:  
inwestor:        Centralny Port Komunikacyjny Sp. z o.o. 

Al. Jerozolimskie 142B, 02-305 Warszawa                       
inwestycja:    „Budowa linii kolejowej nr 85 na odc. Warszawa Zachodnia – CPK – Łódź Niciarniana  

bez odcinka w obrębie Węzła kolejowego CPK”.   
Adres zamierzenia inwestycyjnego: województwo mazowieckie,  powiat grodziski
gmina Grodzisk Mazowiecki, jedn. ew. nr 140504_5
obręb 0029 Tłuste, działka ew. nr: 132, 134/2
obręb 0036 Żuków, działka ew. nr: 122, 124, 147/7, 148/3, 
obręb 0014 Ibmer Kłudzienko, działka ew. nr: 10/7

Przedmiotowej decyzji na podstawie 120g ust. 8 specustawy nadano rygor natychmiastowej 
wykonalności.

Zawiadomienie, zgodnie z art. 90 ust. 2 ustawy z dnia 10 maja 2018 r. o Centralnym Porcie 
Komunikacyjnym (Dz. U. z 2023 r., poz. 892) uważa się za dokonane po upływie 14 dni, od dnia 
publicznego ogłoszenia w niniejszej sprawie. 

Akta przedmiotowej sprawy znajdują się do wglądu w Wydziale Infrastruktury i Rolnictwa 
Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego w Warszawie, pl. Bankowy 3/5, 00-950 Warszawa, gdzie  
do czasu wydania orzeczenia, strony mogą się zapoznać z materiałem dowodowym w niej 
zgromadzonym.
Data publicznego obwieszczenia: 11 października 2023 r.
WI-I.747.7.13.2023.IK1

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Samorząd ogłosił przetarg  
na budowę żłobka  
i przedszkola przy ulicy 
Okrężnej. To bardzo 
oczekiwana inwestycja.   

W budynku na parterze znajdzie 
się oddział żłobkowy z czte-

rema salami. Na pierwszym i drugim 
piętrze powstanie oddział przedszkol-
ny, który będzie się mieścił w siedmiu 
salach. W projekcie przewidziano też 
m.in. kuchnię z zapleczem, salę gimna-

styczną, szatnie, pomieszczenia admi-
nistracyjne, sanitarne, magazynowe i 
techniczne. Budynek będzie posiadał 
dwie klatki schodowe i dwie windy 
(osobową i gastronomiczną). Zago-
spodarowanie terenu obejmuje wyko-
nanie m.in.: parkingu samochodowego 
na 35 miejsc, placu zabaw, nawierzchni 
utwardzonych, ogrodzenia, uzbrojenia 
i oświetlenia terenu. 

Otwarcie ofert w przetargu nastąpi 
20 października br. 

Tekst i zdjęcie 
Sławomir Sadowski

Długo oczekiwana 
inwestycja

Czy na tej działce stanie przedszkole? 

Starosta Pruszkowski
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronach internetowych 
Starostwa Powiatowego w Pruszkowie został wywieszony wykaz nieruchomości Skarbu Państwa  
przeznaczonych do wydzierżawienia.

Burmistrz Grodziska Mazowieckiego
informuje, że na elektronicznej tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego  
w Grodzisku Mazowieckim przy ul. Kościuszki 12A oraz na stronach  
internetowych www.grodzisk.pl i www.bip.grodzisk.pl zostały umieszczone 
wykazy z dnia 11 października 2023 r. nieruchomości przeznaczonych do 
wydzierżawienia mianowicie: 

– wykaz dotyczący części działki nr ew. 119/2 o powierzchni 0,0032 ha położonej przy Placu 
Wolności w Grodzisku Mazowieckim, w obrębie nr 0023;
– wykaz dotyczący części działki nr ew. 73/1 o powierzchni 0,0012 ha położonej przy  
ul. 11 Listopada  w Grodzisku Mazowieckim, w obrębie nr 0024;
– wykaz dotyczący działki nr ew. 64/71 o powierzchni 0,0042 ha położonej przy ul. Szkolnej  
w Grodzisku Mazowieckim, w obrębie nr 0031.

ŹR
ÓD

ŁO
: K

PP



3NR 243 (6) 11 PAŹDZIERNIKA 2023AKTUALNOŚCI

\\\ PRUSZKÓW 

Radny Pruszkowa domaga 
się wyjaśnień na temat 
finansowania budowy 
parkingów P&R.  
Na wrześniowej sesji przyjęto 
uchwałę o skierowaniu sprawy 
do Rzecznika Dyscypliny 
Finansów Publicznych. 

W yjaśnienia w sprawie inwestycji 
szukał radny Karol Chlebiński. 

Miał wątpliwości co do przeznaczania 
pieniędzy z budżetu Pruszkowa na 
budowę parkingów P&R przy ulicy 
Sadowej i Pawiej.  To dwa przedsię-
wzięcia realizowane w ramach jedne-
go zadania, dofinansowane z funduszy 
unijnych.

– W mojej ocenie są przesłanki, 
by taki wniosek złożyć. Z dokumen-
tów, które otrzymaliśmy, wynika, że 
prezydent wystąpił o zabezpieczenie 
środków w budżecie, po wybudowaniu 
inwestycji przy ulicy Pawiej. Z mojej 
praktyki samorządowca wynika, że 
najpierw zabezpiecza się pieniądze, a 
później prowadzi prace. Przesunięcie 
dotyczyło kwoty 806 tysięcy złotych  
– informuje radny.

Zupełnie inne stanowisko w tej 
sprawie przedstawia prezydent Prusz-
kowa. Paweł Makuch mówi nam, że 
choć wystąpił o pieniądze, radni nie 
podjęli tej decyzji, więc nie może być 
mowy o naruszeniu dyscypliny finan-
sów. 

– Był wniosek o przesunięcie kwo-
ty 806 tysięcy złotych, znaczna część 
tej kwoty miała być przeznaczona na 
waloryzację umowy, a część na roboty 
dodatkowe. Radni nie przyznali pienię-
dzy i wykonawca nie kontynuuje prac 
– wyjaśnia prezydent Paweł Makuch.

Parking przy ulicy Pawiej to bardzo 
potrzebna inwestycja. Jest ulokowany 
tuż przy stacji WKD w Pruszkowie, 
gdzie jadący z centrum miasta do ko-
lejki, nie znajdą miejsc postojowych. 

Praktycznie wszystko jest gotowe, choć 
to wciąż ogrodzony teren budowy.

Uchwała z 28 września została 
przyjęta przez radnych w celu wy-
jaśnienia wątpliwości związanych z 
propozycją zwiększenia środków fi-
nansowych na realizację zadania pod 
nazwą: Budowa parkingów Parkuj i 

Jedź przy ulicy Pawiej i ulicy Sadowej 
– czytamy w uzasadnieniu. Kolejnym 
krokiem będzie skierowanie zawiado-
mienia do Rzecznika Dyscypliny Finan-
sów Publicznych, który zbada sprawę. 
Rzecznik działa przy Regionalnej Izbie 
Obrachunkowej w Warszawie.

Umowę dotyczącą budowy dwóch 
nowych parkingów prezydent Prusz-
kowa Paweł Makuch podpisał w listo-
padzie 2019 r., przetarg ogłoszono w 
marcu 2020 r. Inwestycja otrzymała 
dofinansowanie z Europejskiego Fun-
duszu Rozwoju Regionalnego, które 
razem z dotacją z budżetu państwa 
przekroczyło 21 mln złotych. Budowa 
miała kosztować ponad 24 miliony 
złotych. Projekt powstawał w ramach 
porozumienia partnerskiego zawarte-
go pomiędzy gminami: Michałowice, 
Grodzisk Mazowiecki, Milanówek oraz 
miastami: Pruszków, Sulejówek i Żyrar-
dów. Parking przy ulicy Sadowej – przy 
stacji WKD Tworki – został udostęp-
niony dla kierowców i rowerzystów. 
Parking przy ulicy Pawiej – przy stacji 
WKD Pruszków – wciąż jest placem 
budowy. Kiedy zostanie otwarty? Pre-
zydent Pruszkowa nie podał daty.

Tekst i zdjęcia Jolanta Erol

Czy władze 
Pruszkowa naruszyły 
przepisy przy budowie 
parkingów?

Parking P&R przy ulicy Pawiej w Pruszkowie wciąż jest placem budowy

Parking przy ulicy Sadowej już służy 
dojeżdżającym z Tworek 

\\\ KSIĄŻENICE 

Podpisano umowę  
na modernizację malowniczej 
ulicy Lipowej w Książenicach. 
Obsadzona starymi drzewami 
droga może stać się ozdobą 
miejscowości, gdy poprawi 
się estetyka jezdni i pojawią 
chodniki.   

U lica Lipowa ma być modernizo-
wana nie na całej długości, ale 

na odcinku od położonej w centrum 
alei Marylskiego do alei Parkowej.  
Samorząd Grodziska Mazowieckiego 
przyjął projekt dostosowany do sta-
nu faktycznego tej ulicy, czyli realiza-

cja inwestycji nie wymaga rozebrania 
ogrodzeń znajdujących się tam posesji. 
Przede wszystkim jednak, co wydaje 
się niezwykle ważne, modernizacja tej 
drogi nie wymaga wycinki rosnących 
tam drzew i krzewów. Tymczasem 
stare lipy, rosnące głównie po jednej 
stronie ulicy, nadają temu miejscu 
bardzo malowniczy charakter. Kiedy 
na tym odcinku Lipowej pojawią się 
chodniki, ulica może stać się ulubio-
nym miejscem spacerów mieszkańców 
znajdujących  się w sąsiedztwie osiedli 
mieszkaniowych. 

\\\   Co będzie zrobione
Obecnie Lipowa jest częściowo wy-

łożona płytami betonowymi, a częścio-

wo jeździ się nią po zniszczonej asfal-
towej nawierzchni. Sama jezdnia jest 
szeroka, ale nie ma chodników. Projekt 
przewiduje więc zwężenie istniejącej 
jezdni, co wiąże się z rozebraniem jej 
fragmentów. W miejscach wykony-
wanych poszerzeń i zwężeń osadzone 
będą nowe krawężniki lub oporniki be-
tonowe. Całkowicie rozebrany zosta-
nie także  początkowy odcinek jezdni, 
na który składają się betonowe płyty. 
Dodajmy, że nawierzchnie chodników 
zostaną wykonane z mieszanki mine-
ralno-asfaltowej, pobocza będą pokryte 
kruszywem, a części jezdni wyłożone 
kostką betonową. Termin zakończenia 
inwestycji to 170 dni od daty podpisa-
nia umowy, jej koszt to 1,5 mln zł.

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Wyremontują Lipową

Początkowy odcinek Lipowej ma być 
całkowicie rozebrany

Po remoncie Lipowa może stać się ulubionym miejscem spacerów  
mieszkańców pobliskich osiedli
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Jury konkursu uzasadniło swoją decyzję 
następująco: Centrum posiada nowoczes-
ną halę sportową, gromadzącą jednocześ-
nie 3000 osób, o wyjątkowo uniwersalnej 
akustyce, gdzie czas pogłosu może być do-
stosowany do rodzaju wydarzenia. Część 
sportowo-rekreacyjna jest wyposażona  
w strefę fitness oraz sale do ćwiczeń, ściany 

wspinaczkowe. Centrum oferuje podróż 
w kosmos, na razie tylko wirtualną, ale 
obraz słońca i gwiazd na niebie można na 
bieżąco monitorować przy wykorzysta-
niu cyfrowego teleskopu, ulokowanego 
w obrotowej kopule ustawionej na wieży 
widokowej. Cyfrowy obraz jest transmito-
wany do sali planetarium i wyświetlany na 

ekranie powłokowym w kształcie półkuli. 
Tajemnice kosmosu możemy poznać nie 
tylko poprzez obserwację nieba, ale rów-
nież w strefie edukacyjnej dla dzieci, tzw. 
„Małym Koperniku”, a także podziwiając 
prawdziwe meteoryty, które spadły przed 
laty na powierzchnię ziemi. Opisując za-
lety obiektu, nie sposób nie wspomnieć 
o monolitycznej konstrukcji żelbetowej, 
w której projektanci zastosowali niezwy-
kle trudne do wykonania rozwiązania 
wspornikowe o wysięgu rzędu kilkunastu 
metrów. Nie trzeba być inżynierem, aby 
zdawać sobie sprawę jak unikalną i odpo-
wiedzialną konstrukcję wykonał generalny 
wykonawca obiektu. Rzeczywiście obiekt 
wygląda imponująco, zarówno w dzień,  
a szczególnie w nocy, kiedy miliony ledów 
oświetlających ściany zewnętrzne ideal-
nie współgrają z rozgwieżdżonym niebem  
w tle. Ten nowoczesny obiekt oddany do 
użytku w 2022 roku stanowi doskonałe 
miejsce do organizacji imprez sportowych, 
koncertów, wystaw, targów, okolicznościo-
wych uroczystości czy bankietów. Miasto, 
w którym żyje ponad trzydzieści tysięcy 
mieszkańców zasługuje na tak prestiżowy 

obiekt, a ilość wydarzeń odbywających się 
niemal codziennie w jego wnętrzach jest 
bezdyskusyjnym potwierdzeniem słuszno-
ści decyzji o jego budowie. Projektantem 
obiektu jest Paweł Tiepłow z Pracowni 
Projektowej w Warszawie a wykonawcą 
Skanska SA Warszawa.

Nagrodę odebrali Tomasz Krupski – 
wiceburmistrz Grodziska Mazowieckiego 

oraz Urszula Chrzanowska – naczelnik 
Wydziału Inwestycji i Funduszy Zewnętrz-
nych.

Do 27. edycji konkursu zgłoszono po-
nad 233 inwestycji z całej Polski. Do finału 
zakwalifikowano 91. Organizatorem kon-
kursu jest Stowarzyszenie Ochrony Naro-
dowego Dziedzictwa Materialnego Targi 
Pomorskie Sp. z o.o.  

Tytuł „Modernizacja Roku i Budowa XXI wieku” przyznano budowie Centrum Aktywizacji i Integracji Społecznej, czyli Hali Widowiskowo-Sportowej  
w Grodzisku Mazowieckim. Nagrodę w kategorii „Obiekty sportu i rekreacji – duże” przyznano w 27. edycji Ogólnopolskiego Otwartego Konkursu. Gala ogłoszenia 

wyników i wręczenia nagród odbyła się 27 września na Zamku Królewskim w Warszawie.

P R O M O C J A

URZĄD MIEJSKI W GRODZISKU MAZOWIECKIM  ul. l. Kościuszki 12a, tel. 22 755 55 34, www.grodzisk.pl

Grodziska hala widowiskowo-sportowa 
z tytułem Budowa XXI wieku

\\\ POWIAT GRODZISKI 

Gminy z powiatu grodziskiego 
otrzymają w przyszłym  
roku dofinansowanie  
z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg na remonty 
dróg. Naprawy doczeka 
się około 2 kilometrowy 
odcinek drogi powiatowej 
w miejscowościach Marynin 
i Siestrzeń. Ogólna wartość 
projektu to prawie 4 mln zł. 
Dofinansowanie wyniesie 
ponad 3 mln zł.   

Ł ączna długość dróg powiatowych 
w powiecie grodziskim wynosi 

177,885 km.
Gminie Grodzisk Mazowiecki 

przyznano pieniądze na budowę ul. 
Szwedzkiej. Koszt inwestycji to ponad 
6 mln zł, dofinansowanie z Funduszu 
Rozwoju Dróg przekracza 3 mln zł. Uli-
ca Szwedzka to komunikacyjnie ważna 
droga biegnąca od ul. Bałtyckiej do ul. 
Granicznej. Mieszkańcy tej części mia-
sta od dawna czekają na kompleksową 
modernizację jej nawierzchni, a także 
poszerzenie pasa jezdni, zwłaszcza na 
odcinku od Bałtyckiej do Okrzei, gdzie 
kilka lat temu wprowadzono ruch jed-
nokierunkowy. 

Gmina Żabia Wola otrzyma 600 
tys. zł na remont ul. Makowej i ul. Ja-
śminowej w miejscowości Kaleń. Na-
wierzchnia faktycznie woła o pomstę  
do nieba. 

Na liście rezerwowej RFRD znala-
zła się rozbudowa drogi powiatowej 
w miejscowościach Nowa Bukówka, 
Rumianka, Grzmiąca i Skuły.

W całym województwie mazowie-
ckim wsparcie uzyskają 224 inwestycje 
drogowe.

Wśród nich jest 51 dróg powiato-
wych i 173 gminne. Kwoty dofinanso-
wania umożliwią budowę, przebudo-
wę lub remont około 349 kilometrów 
dróg: 142 km powiatowych i 208 km 
gminnych.

Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg 
to instrument wsparcia realizacji za-
dań na drogach zarządzanych przez sa-
morządy. Od uruchomienia programu 
w 2019 r, na ten cel trafiły ponad 22 
mld zł. Umożliwiło to realizację ponad  
22 tys. inwestycji o łącznej długości 
przeszło 26 tys. km. Dofinansowanie 
jest uzależnione od dochodów jedno-
stek samorządu terytorialnego: im niż-
szy dochód własny, tym większa war-
tość dofinansowania, przy czym mak-
symalne dofinansowanie może wy-
nieść do 80 procent kosztów realizacji  
zadania.

Tekst i zdjęcie 
Sławomir Sadowski   

Dofinansowanie na drogi

Ulica Jaśminowa w Kaleni

\\\ BARANÓW 

W Golach, w gminie Baranów, 
3 października wmurowano 
kamień węgielny pod budowę 
sali sportowej w Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym  
im. Marii Konopnickiej. 

W sali znajdzie się zaplecze sa-
nitarne, szatnia, magazyny do 

przechowywania sprzętu i pokój tre-
nerski. Obiekt będzie przeznaczony do 

uprawiania różnych sportów zespoło-
wych, takich jak siatkówka czy koszy-
kówka. Uczniowie i nauczyciele czekają 
na komfortową salę gimnastyczną w 
której będą mogły się odbywać zajęcia 

wychowania fizycznego. Sala sportowa 
będzie połączona z budynkiem szkoły 
specjalnie wybudowanym łącznikiem.

Koszt budowy to 6,6 mln zł, z czego 
ponad połowa tej kwoty, tj. 3,8 mln zł 
pochodzi z dotacji Funduszu Rozwoju 
Kultury Fizycznej na Zadanie Inwesty-
cyjne w ramach programu „Sportowa 
Polska – Program Rozwoju Lokalnej 
Infrastruktury Sportowej”. 

Obiekt ma być gotowy pod koniec 
przyszłego roku. Podczas uroczysto-
ści podziękowano za determinację  

i zaangażowanie w realizację tego pro-
jektu wójtowi Gminy Baranów Agacie 
Trzop-Szczypiorskiej oraz dyrektorce 
placówki Dorocie Bełzie.  

Sławomir Sadowski

Rośnie sala sportowa
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Uroczystość wmurowania kamienia węgielnego
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\\\ PRUSZKÓW 

Samorząd Pruszkowa 
otrzymał 7 milionów złotych 
na budowę gminnej drogi 
łączącej się z Brwinowem. 
Ulica Przytorowa ma 
usprawnić dojazd do węzła 
autostradowego.   

D ofinansowanie z Rządowego Fun-
duszu Rozwoju na budowę drogi 

wyniosło 6 969 986,63 zł. Dotacja za-
kończy długą historię planowania tra-
sy. Projekt został zlecony we wrześniu 
2019 roku, a pozwolenie na budowę 
uzyskano w czerwcu 2022 roku. Jak 
informują samorządowcy ul. Przyto-

rowa będzie kluczowym połączeniem 
w układzie drogowym Pruszkowa, łą-
cząc skrzyżowanie dróg powiatowych 
: ul. Sienkiewicza z ul. Staszica (rondo 
przy Straży Pożarnej) z ul. Gomuliń-

skiego (nowe rondo nad tunelem). 
Samorządowcy liczą, że nowa droga 
przejmie część ruchu z głównej drogi 

Pruszkowa, czyli Alei Wojska Polskie-
go. Kierowcy  zamiast jechać trasą nr 
719 będą się mogli kierować poprzez 

ulicę Solidarności do Brwinowa albo 
ulicami: Działkową, Błońską, Promyka, 
Żbikowską do węzła autostradowego 
„Pruszków”.

Tekst i zdjęcie Jolanta Erol

Przytorowa 
wreszcie powstanie

 Ulica Przytorowa kończy się tuż za skrzyżowaniem z ul. Gomulińskiego

\\\ PRUSZKÓW 

Muzeum z Pruszkowa 
bierze udział w plebiscycie 
„BohaterON”. To prestiżowa 
nagroda przyznawana  
za uhonorowanie pamięci  
ofiar II wojny światowej.    

W konkursie biorą udział instytu-
cje oraz osoby, które przyczyni-

ły się do promowania wiedzy o czasach 
niemieckiej okupacji oraz powstania 
warszawskiego. Głosowanie odbywa 

się aż w siedmiu kategoriach, takich jak 
firma, nauczyciel czy dziennikarz. Mu-
zeum Dulag przystąpiło do konkursu 
w grupie instytucje. Rywalizuje między 
innymi z Instytutem Strat Wojennych 
im. Jana Karskiego oraz Muzeum Emi-
gracji w Gdyni. 

– Co roku firmy, organizacje poza-
rządowe, instytucje i osoby prywatne 
podejmują wiele działań pielęgnują-
cych pamięć o historii Polski i jej bo-
haterach. By pokazać ich pracę oraz 
jej wyjątkowe efekty, a także zachęcić 
innych do promocji pięknej i nierzadko 
trudnej historii Polski, postanowiliśmy 
ustanowić Nagrodę BohaterON im. Po-
wstańców Warszawskich. Wyróżnienie 
ma na celu uhonorować osoby i instytu-
cje, których działania w szczególny spo-
sób promowały wiedzę o historii Polski 
XX wieku oraz edukację historyczno-
-patriotyczną – możemy przeczytać na 
stronie konkursu.

Muzeum otrzymało swoją nomina-
cję za oddanie głosu świadkom historii 
i upamiętnianie losów ludzi, których 

niemieckie wojsko wypędziło ze stolicy 
w czasie powstania warszawskiego i 
przetransportowało do obozu Dulag 
121. Placówka od lat działa również na 
rzecz osób cywilnych, które wspierały 
ofiary przetrzymywane w obozie i stara 
się zrobić wszystko, aby pamięć o nich 
nie zaginęła. Organizatorzy konkursu 
docenili działania placówki, w tym 
zbieranie informacji i popularyzowa-
nie wiedzy o losach ofiar i bohaterów 
II wojny światowej. 

Muzeum Dulag 121 w Pruszkowie 
od 2010 roku działa z myślą o uhono-
rowaniu pamięci ludzi przetrzymy-
wanych w obozie. Życzymy jego pra-
cownikom wygranej w tej prestiżowej 
nagrodzie.

Maciek Gos

Muzeum Dulag 121 nominowane 

Organizatorzy konkursu 
docenili działania 

placówki, w tym zbieranie 
informacji  

i popularyzowanie  
wiedzy o losach  

ofiar i bohaterów  
II wojny światowej

ŹR
ÓD

ŁO
:W

IK
IP

ED
IAJak informują 

samorządowcy  
ul. Przytorowa będzie 

kluczowym połączeniem 
w układzie drogowym 

Pruszkowa
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\\\ PIASTÓW 

Na ostatniej sesji, rada 
Piastowa przegłosowała 
uchwałę popierającą 
żądania Polski w sprawie 
zadośćuczynienia z powodu 
napaści Niemiec podczas  
II wojny światowej.   

D yskusja o konieczności uzyska-
nia od Niemiec rekompensaty 

za straty zarówno materialne, jak i 
moralne, które poniosła Polska w la-
tach 1939-1945, trwa od dziesiątek 
lat. Rząd Polski postanowił działać w 
tej sprawie. 3 października 2022 roku 
Ministerstwo Spraw Zagranicznych 
wystosowało do Niemiec notę dyplo-
matyczną, w której Polska domaga się 
m.in. odszkodowania za straty w wy-
sokości 6 bilionów 220 miliardów 609 
milionów złotych i zrekompensowania 
szkód, które wyrządziła III Rzesza pod-
czas wojny.

Burmistrz Piastowa oraz część 
radnych miasta postanowili wspo-
móc działania rządu i pokazać mu 
swoje wsparcie. W ten sposób po-
wstała uchwała, która popiera 
żądania Polski w sprawie rekom-

pensaty od Niemiec za poniesione  
straty.

– Również Miasto Piastów w trak-
cie II wojny światowej zostało ciężko 
doświadczane przez agresję, a następ-
nie okupację niemiecką. Ponieśliśmy 
ogromne straty materialne i niemate-
rialne, zniszczona została infrastruk-
tura: budynki mieszkalne i użyteczno-
ści publicznej, zakłady przemysłowe, 
zabytki kultury oraz zbiory muzealne. 
Podkreślić należy także ogromne straty 
ludzkie. Dlatego mamy pełne prawo 
domagać się jednoznacznego przyję-
cia przez Rząd Republiki Federalnej 
Niemiec odpowiedzialności moralnej, 
politycznej, historycznej, prawnej oraz 
finansowej za dokonane zniszczenia i 
straty – możemy przeczytać w treści 
uchwały.

Nie wszyscy radni zgadzali się co 
do słuszności postanowienia.

– Czasy się zmieniły. Jest prawie 80 
lat po wojnie. Powinno nam zależeć na 
tym, aby stosunki międzyludzkie były 
poprawne, a tym bardziej w krajach, 
które należą do Unii Europejskiej. Czy 
nasza rada ma kompetencje Minister-
stwa Spraw Zagranicznych? – powie-
dział podczas sesji radny Marek Kubi-
cki.

– Brakuje mi w takim razie repara-
cji od Rosji, która również dokonywała 
ludobójstwa w Polsce i w końcu zabrała 
nam ziemię. Równie dobrze możemy 
mieć pretensje również do Szwecji. Po-
top pozbawił nas między innymi wielu 
dóbr narodowych – dodała Bożenna 
Kalinowska.

Ostatecznie uchwała została prze-
głosowana przy 14 radnych popiera-
jących, 6 przeciw i 1 wstrzymującego 
się od głosu. Stanowisko Rady Miasta 
Piastowa wspiera działania rządu w 
sprawie rekompensat za straty wojen-
ne, choć trudno ocenić, w jakim stopniu 
głos naszej gminy będzie znaczący pod-
czas negocjacji z Republiką Federalną 
Niemiec. Uchwała prezentuje miesz-
kańcom miasta poglądy osób zasiada-
jących w radzie.

Maciek Gos

Rada miasta wspiera walkę 
o reparacje
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Zdania na temat żądań Polski  
za straty wojenne, są w kraju  
podzielone

\\\ PRUSZKÓW 

Mieszkanka Pruszkowa 
została odnaleziona martwa 
w wynajętym mieszkaniu. 
Policja wraz ze strażą pożarną 
musiała wyważyć drzwi, aby 
dostać się do lokalu.   

W poniedziałek, 2 października 
policja została wezwana do 

jednego z mieszkań w Pruszkowie. 
Wynajmowała je starsza kobieta. Funk-
cjonariuszy wezwał właściciel lokalu. 
Powiedział, że od dłuższego czasu nie 
ma z nią kontaktu i zaczął się martwić. 
Po pojawieniu się na miejscu, funk-
cjonariusze stwierdzili, że mieszkanie 
jest zamknięte od środka. Nikt nie za-
reagował na ich prośbę otwarcia drzwi. 
Ostatecznie policjanci wezwali straża-

ków, którzy siłą dostali się do lokalu. 
Na miejscu dokonali makabrycznego 
odkrycia. Odnaleźli ciało kobiety. Praw-
dopodobnie starsza pani nie żyła od 
dłuższego czasu. Sprawa została prze-
kazana do Prokuratury Rejonowej w 
Pruszkowie.

– Mieszkanie w chwili przystąpie-
nia do czynności było zamknięte od 
środka. Wezwany personel medyczny 
wskazał na brak udziału osób trzecich 
przy śmierci 70-latki. Zwłoki zostały 
przetransportowane do Centrum Me-
dycyny Sądowej przy ulicy Fosa ze 

względu na to, że nie było osób najbliż-
szych, którym można by je przekazać. Z 
uwagi na brak podejrzenia, że do śmier-
ci kobiety mogły przyczynić się osoby 
trzecie, w sprawie nie są planowane 

dalsze czynności – przekazał nam mai-
lowo Szymon Banna- rzecznik prasowy 
Prokuratury Rejonowej.

Służby nie będą prowadzić śledz-
twa w sprawie zgonu mieszkanki 
Pruszkowa. Nie ma powodów, aby 
przypuszczać, że jej śmierć mogła być 
efektem przestępstwa.

Pamiętajmy o starszych osobach 
w naszej okolicy. Niektóre mieszkają 
samotnie i nie mają do kogo zwrócić się 
po pomoc, czy po prostu porozmawiać. 
Dlatego warto czasami się zaintereso-
wać historią ludzi, którzy żyją wokół 
nas.

Maciek Gos

Znaleziono zwłoki 
starszej kobiety

Pamiętajmy o starszych 
osobach w naszej okolicy. 

Niektóre mieszkają 
samotnie i nie mają  
do kogo zwrócić się  

po pomoc, czy po prostu 
porozmawiać
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LOKALE WYBORCZE W GMINIE ŻABIA WOLA 
Wójt Gminy Żabia Wola podaje do wiadomości wyborców informację o numerach 
oraz granicach obwodów głosowania.

15 października br. odbędą się wybory do Sejmu i Senatu RP oraz referendum 
ogólnokrajowe. Wyborców z terenu Gminy Żabia Wola czekają zmiany organi-
zacyjne:
–  w Klubie Senior+ w Żelechowie utworzony został nowy obwód głosowania,  

w którym głosować będą wyborcy z Żelechowa i Jastrzębnika
–  mieszkańcy wsi: Kaleń, Kaleń-Towarzystwo, Lisówek, Ojrzanów, Ojrzanów-

-Towarzystwo, Pieńki Zarębskie, Zaręby nadal głosują w lokalu wyborczym 
zlokalizowanym w Szkole Podstawowej w Ojrzanowie

–  w związku z rozbudową szkoły, siedziba obwodowej komisji wyborczej nr 2 
w Skułach została natomiast tymczasowo przeniesiona do Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Skułach

Lista obwodów głosowania wraz z adresami siedzib komisji wyborczej:
Nr obwodu głosowania 1
Granice obwodu głosowania: Kaleń, Kaleń-Towarzystwo, Lisówek, Ojrzanów, 
Ojrzanów-Towarzystwo, Pieńki Zarębskie, Zaręby
Siedziba obwodowej komisji wyborczej: Szkoła Podstawowa im. Stefanii 
Dziewulskiej,
Ojrzanów ul. Szkolna 1, 96-321 Żabia Wola
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych  

Nr obwodu głosowania 2
Granice obwodu głosowania: Bartoszówka, Bolesławek, Ciepłe, Ciepłe A, 
Grzegorzewice, Grzmiąca, Lasek, Nowa Bukówka, Petrykozy, Piotrkowice, 
Redlanka, Rumianka, Skuły, Stara Bukówka
Siedziba obwodowej komisji wyborczej: Ochotnicza Straż Pożarna w Skułach, 
Bartoszówka ul. Strażacka 9, 96-321 Żabia Wola
Nr obwodu głosowania 3
Granice obwodu głosowania: Bieniewiec, Grzymek, Oddział, Pieńki Słubickie, 
Słubica A, Słubica B, Słubica Dobra, Słubica-Wieś
Siedziba obwodowej komisji wyborczej: Dawny budynek Szkoły 
Podstawowej, Słubica Dobra ul. Słoneczna 36, 96-321 Żabia Wola
Nr obwodu głosowania 4
Granice obwodu głosowania: Huta Żabiowolska, Józefina, Musuły, Osowiec, 
Wycinki Osowskie, Zalesie
Siedziba obwodowej komisji wyborczej: Szkoła Podstawowa im. Kawalerów 
Orderu Uśmiechu, Józefina ul. Mazowiecka 1, 96-321 Żabia Wola
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych  

Nr obwodu głosowania 5 
Granice obwodu głosowania: Żabia Wola, Siestrzeń, Władysławów, Przeszkoda
Siedziba obwodowej komisji wyborczej: Dom Kultury, ul. Warszawska 27,  
96-321 Żabia Wola
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych  

Nr obwodu głosowania 6
Granice obwodu głosowania: Jastrzębnik, Żelechów
Siedziba obwodowej komisji wyborczej: Klub Senior+ w Żelechowie, 
Żelechów ul. Chełmońskiego 21, 96-321 Żabia Wola
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych  

\\\ KSIĄŻENICE 

Umowa na remont  
i modernizację remizy 
Ochotniczej Straży Pożarnej  
w Książenicach – etap I 
– została podpisana w Willi 
Niespodzianka. Za 150 dni 
inwestycja ma być zakończona, 
jej koszt to 483 tys. zł.   

P rzypomnijmy, że na wykonanie tej 
inwestycji ogłoszono dwa przetar-

gi. Pierwszy ostatecznie unieważniono 
i ogłoszono kolejny. Planowana na te 
inwestycje przez gminę suma 300 tys. 
złotych okazała się zbyt niska. Oferty, 
które złożono, były znacznie wyższe. 
Najniższa opiewała na 492 tys. 

Kiedy jednak w kolejnym prze-
targu udało się wyłonić wykonawcę  
suma i tak przekroczyła planowane 
300 tys. zł. Nie było jednak wyjścia, 
bo jak mówią strażacy z Książenic, bu-
dynek gdzie się mieści OSP,  zaczynał 
się sypać. Strażacy z OSP Książenice 

podkreślają także, że tylko ich remiza, 
jako jedyna w gminie, jeszcze nie była  
remontowana. 

\\\   Co będzie zrobione
Wykonawca remontu i moderni-

zacji będzie miał za zadanie budowę 
drzwi zewnętrznych remizy na pozio-
mie parteru oraz piwnicy wraz z budo-
wą schodów zewnętrznych. Ponadto 
prace obejmą także remont pomiesz-
czeń wewnętrznych. A więc wymianę 
podłóg i postawienie nowych ścian. 
Inwestycja ma być realizowana na pod-
stawie wcześniej opracowanego pro-
jektu, choć w oszczędnościowej wersji. 
I tak w łazience, w piwnicy, nie będzie 
płytek ceramicznych na ścianach. Po 
naprawie i wyrównaniu tynku, ściany 
zostaną pokryte zmywalną i odporną 
na zabrudzenia oraz szorowanie farbą 

ceramiczną. Termin zakończenia całej 
inwestycji to 150 dni od daty podpisa-
nia umowy. 

\\\   Akcje pożarowe  
i ratunkowe

OSP w Książenicach to 21 straża-
ków biorących udział w akcjach i 20 
druhów honorowych. W ubiegłym roku 
strażacy z Książenic interweniowali aż 
121 razy. W ostatnich dniach wyjeż-
dżali do pożaru koparki i drzewa wy-
wróconego przez wichurę. Na co dzień 
prowadzą także działalność prewen-
cyjną. Dodajmy, że kilka dni temu OSP 
Książenice, jak i inne jednostki OSP z 
Mazowsza, otrzymały 40 tys. zł dofi-
nansowania od sejmiku województwa 
mazowieckiego na zakup sprzętu. 

Beata Pawłowicz

Będzie remont OSP

\\\ MROWNA JAZZ FESTIWAL  
W imieniu burmistrza Grodziska Mazowieckiego oraz Centrum Kultury za-
praszamy na Mrowna Jazz Festiwal, który odbędzie się 17-19 listopada 2023 r.
To pierwszy festiwal w Grodzisku Mazowieckim, którego celem jest rozpowszech-
nianie polskiej muzyki jazzowej oraz upamiętnienie twórczości wybitnych polskich 
kompozytorów i wykonawców.
DZIEŃ I / 17.11 / piątek
• Włodzimier Nahorny Trio
• Michał Salamon Trio
DZIEŃ II / 18.11 / sobota
• Andrzej Dąbrowski z zespołem
• Nick Sinckler Band „Groove Vibez&Funky Delight”
DZIEŃ III / 19.11 / niedziela
• koncert finałowy: „Tribute to Polski Jazz”

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 
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Budynek OSP Książenice wymaga remontu, ale też jako jedyna w gminie ta 
remiza nie była jeszcze remontowana

W zeszłym roku strażacy  
z OSP Książenice interweniowali  
ponad 120 razy
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Dlaczego odpuściłyśmy? Co się ta-
kiego wydarzyło, że bierzemy udział 
w manifestacjach, że pomagamy pod-
czas akcji charytatywnych, jesteśmy 
pierwsze, aby pomóc tym najbar-
dziej skrzywdzonym, ale od polityki 
odsuwamy się z roku na rok coraz  
liczniej. 

– Ja po prostu przestałam wierzyć. 
Kiedyś patrzyłam z nadzieją na obiet-
nice polityków. Widziałam, że moje 
prawa są szanowane, że mogę żyć tak, 
jak chciałam. Coś nagle tąpnęło. Poli-
tycy stali się egoistami, którzy patrzą 
na swój portfel. Mimo wszystko w tym 

roku pójdę na wybory, dla mojej córki, 
jeszcze raz spróbuję. Może tym razem, 
może teraz będzie inaczej – mówi Agata 
nauczycielka spod Warszawy. 

\\\   Bo nikt  
nas nie słucha

Psycholog Sylwia Kowalska-Drozd 
uważa, że część kobiet nie chodzi na 
wybory, ponieważ czasem to brak 
wiary w swoją sprawczość, a czasem 
po prostu zmęczenie z nadmiaru obo-
wiązków. 

– To przykre, skandaliczne i bul-
wersujące, że część młodych, wykształ-
conych mężczyzn widzi w swoich ko-
leżankach, matkach, siostrach jedynie 
„część dobytku domowego”. „Rządzą 
przecież mężczyźni”. Stereotypy 
płciowe, wspierane przez dominację 
mężczyzn w polityce, pomagają kon-
serwować społeczne anachronizmy. 
Reprezentacja kobiet na kluczowych 
stanowiskach w naszym państwie jest 
nadal niewielka – mówi Kowalska-
-Drozd. 

Kobiety często używają argumen-
tu, nikt nas nie słucha. Oni do nas tylko 
mówią.

 – Ja jestem z pokolenia, które wsłu-
chiwało się w słowa Jacka Kuronia czy 
premiera Tadeusza Mazowieckiego. 
Zarazem, miałam wrażenie, że nikt 
mnie nie pomija, nikt nie zagląda mi 
pod spódnicę i nie odbiera mi prawa 
do decydowania, w co wierzę i jak ży-
ję. Pójdę na wybory, bo to, co teraz się 
dzieje, jest skandaliczne, kobiety się nie 
liczą, decyduje za nie grupka panów 

w podeszłym wieku – mówi Izabela  
z Konstancina-Jeziorny. 

\\\   Przyszłość  
w twoich rękach

Może takim bodźcem będą bardzo 
aktywne kampanie internetowe na-
mawiające kobiety, aby ruszyły do urn, 
ponieważ to właśnie w ich rękach jest 
przyszłość Polski. Fundacja Batorego 
ruszyła z profrekwencyjną kampanią 
zainicjowaną przez Inicjatywę Głos 
Kobiet, grupę organizacji społecznych 
działających na rzecz ochrony i promo-
cji praw kobiet. „Kobiety na wybory”, 
„Wspieram sukces Polek” czy „To twój 
wybór”.

To tylko niektóre apolityczne ak-
cje, które próbują przekonać kobiety, że 
mogą mieć wpływ na to, jak będzie wy-
glądać scena polityczna w Polsce przez 
najbliższe cztery lata, a co za tym idzie, 
jak będzie wyglądać ich codzienność. 

Czy to się uda? Oczywiście będzie-
my mogli to stwierdzić dopiero po 15 
października, niemniej jednak zain-
teresowanie publikacjami w ramach 
wymienionych kampanii jest naprawdę 
bardzo duże. 

– Ja chyba jestem z tej grupy prze-
konanych. Nie głosowałam cztery lata 
temu, ponieważ nie wierzyłam, że mój 
głos coś zmieni. Oczywiście, teraz też 
mam pewne obawy, ale wiele zrozu-

miałam. Przede wszystkim wybory 
to nie tylko obowiązek, ale przywilej. 
Narzekam na polityków, ale nie chodzę 
na wybory. Tak wiem, jak to brzmi. Zro-
zumiałam, gdy przeczytałam ankietę 
socjolożki.pl – mówi Anna z małej miej-
scowości pod Górą Kalwarią. 

\\\   Daj sobie szansę
Na zlecenie kampanii „Kobiety na 

wybory” socjolożki.pl przeprowadziły 
badanie, jakie są najczęstsze powody, 
dla których ludzie nie chodzą na wy-
bory. Prawie połowa badanych Polek 
odpowiedziała – Nie wierzę w zmianę. 

Według prowadzących kampanię 
na wszystkie wątpliwości jest odpo-
wiedź, choćby na powyższe.

Niech Twój głos będzie zmianą, 
którą chcesz zobaczyć! – czytamy na 
profilu FB „Kobiety na wybory”. 

– Czy zatem „siła jest kobietą”? Tak, 
jeśli każda z nas pozwoli sobie na tę siłę 
i sprawczość. Bo mój głos ma znaczenie. 
Wystarczy, że pójdziemy na wybory, Ty 
i ja, i już będą 2 głosy! – przekonuje psy-
cholog Sylwia Kowalska-Drozd. 

Wybory już za tydzień, w niedzielę 
15 października. Warto zapoznać się z 
programami komitetów wyborczych, 
posłuchać prowadzących różne kampa-
nie i dać się przekonać, ponieważ aż 52 
procent głosów należy właśnie do nas, 
do kobiet. Nie odbierajmy same sobie 
tej szansy na zmianę.  

Jeśli to Pań nie przekonało, może 
sprawi to cytat Paulo Coelho z powieści 
Walkirie: „Kobieta po prostu widzi rze-
czy, których mężczyźni nie są w stanie 
zauważyć”. 

Katarzyna Kowalska

Kobiety idźcie na wybory!

Warto poczytać, posłuchać prowadzących różne kampanie i dać się przekonać, 
ponieważ aż 52 procent głosów należy właśnie do nas, do kobiet
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Wybory już za tydzień, w niedzielę  
15 października. 
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\\\ RASZYN 

Mieszkanka Raszyna już po 
raz szesnasty w karierze 
triumfowała w turnieju WTA. 
W finale China Open odniosła 
zdecydowane zwycięstwo  
z Rosjanką Ludmiłą 
Samsonową.  

C hina Open to coroczny prestiżo-
wy turniej tenisowy rozgrywany 

na twardych kortach w Pekinie, który 
zalicza się do kategorii WTA 1000. W 
przeszłości triumfowały w nim między 
innymi takie słynne zawodniczki jak: 
Serena Williams, Marija Szarapowa i 
Caroline Wozniacki. W 2016 roku po 
zwycięstwo sięgnęła Agnieszka Rad-
wańska, która w finale pokonała Johan-
nę Kontę. Była to jej druga wygrana w 
tym cyklu, ponieważ w 2011 roku rów-
nież okazała się najlepsza (wywalczony 
puchar po starciu z Andreą Petković). 
W tegorocznej edycji zawodów trium-
fowała kolejna Polka – mieszkająca w 
Raszynie – Iga Świątek.

W fazie początkowej reprezentant-
ka Polski pokonała najpierw Hiszpankę 
Sarę Sorribes Tormo (6:4 i 6:3) oraz 
Francuzkę Warwarę Graczową (6:4 i 
6:1). W trzeciej rundzie rywalką 22-lat-
ki była inna zawodniczka z naszego 
kraju– Magda Linette. Ich pierwszy 
pojedynek w karierze zakończył się 
wygraną Świątek, która całkowicie 
przejęła inicjatywę i oba sety rozstrzyg-
nęła wynikiem 6:1. Świetny rezultat 
zapewnił jej miejsce w ćwierćfinale im-
prezy, w którym musiała się zmierzyć z 
Caroline Garcią – zwyciężczynią China 
Open z 2017 roku.

Obie zawodniczki zagwarantowały 
kibicom niesamowite widowisko, które 
później było określane przez dzienni-
karzy jako „mecz sezonu”. Pierwszy set 
należał do Francuzki i rozstrzygnął się 
dopiero w tie-breaku (10:8). W drugim 
również potrzebna była dogrywka, ale 
tym razem górą była już raszynianka 
(7:5). Decydujące starcie to wspaniały 
triumf Igi zakończony 6:1.

Po wymagającym starciu z Garcią 
nadszedł czas na półfinał. Naprzeciwko 

utalentowanej tenisistki stanęła jesz-
cze młodsza od niej, Amerykanka Cori 
„Coco” Gauff, mistrzyni US Open 2023. 
Iga zagrała pewnie, osiągając dużą 
przewagę nad rywalką. Finalnie Polka 
zwyciężyła 6:2 w pierwszym secie i 6:3 
w drugim.

Finał China Open to pojedynek 
Świątek z Ludmiłą Samsonową. W dro-
dze do najważniejszego meczu turnieju 
Rosjanka ograła w decydującej fazie 
Jelenę Ostapenko z Łotwy oraz Jelenę 
Rybakinę z Kazachstanu. Starcie stano-
wiło kolejny świetny występ Igi.

Podopieczna trenera Tomasza 
Wiktorowskiego zakończyła pierwszą 
partię wynikiem 6:2. Wszystko układa-
ło się dokładnie po jej myśli. Ostatecz-
nie rywalizacja o tytuł rozstrzygnęła się 
w 69 minut – Polka wygrała dwa sety 
po 6:2 – i w swoim debiucie w tym tur-
nieju odniosła wspaniałe zwycięstwo.

– Rób dalej swoje, pracuj. Nic 
nie staje się prostsze, to ty stajesz 
się lepsza/-y – skomentowała zwy-
ciężczyni w mediach społecznościo-
wych, jednocześnie kierując podzię-

kowania w stronę swojego zespołu  
trenerskiego.

Impreza w Chinach to dla Igi Świą-
tek już szesnasty wygrany turniej w 
dwudziestym finale w karierze i szó-
sty w zawodach rangi WTA 1000. W 
nagrodę otrzymała 1,324 mln dolarów 
i zdobyła 1000 punktów do rankingu 
WTA. Aktualnie (stan na 9 paździer-
nika) mieszkanka Raszyna ma 8890 
punktów. Strata do pierwszej w stawce 

Białorusinki Aryny Sabalenki wynosi 
590 punktów. Na trzeciej pozycji znaj-
duje się pokonana przez Igę w półfi-
nale Coco Gauff (6455 oczek). Przed 
zawodniczką nadchodzący turniej WTA 
Finals w meksykańskim Cancun (29 
października – 5 listopada). To ostat-
nie tenisowe emocje w tym roku, a w 
zawodach będzie uczestniczyć osiem 
najlepszych tenisistek na świecie. 

Rafał Lipski

Iga Świątek wygrywa w Pekinie!

ŹR
ÓD

ŁO
: F

B/
 W

TA

POZIOMO: 
13) sporządza mapy; 14) miąższ, biel- 
mo z kokosa; 16) skórki z obranych 
warzyw i owoców; 17) pierwiastek 
Po; 18) skowronek borowy krócej; 
19) rzeka w Poti; 20) kończą je dożyn- 
ki; 21) wyznaczona porcja żywno- 
ści; 22) inaczej dzierotka, marszawa;  
24) przepływa przez Rawę Mazowiec- 
ką; 25) inaczej karpiel, kwaki; 30) my- 
szopłoch, roślina; 33) rodzinne miasto 
Piotra Bałtroczyka; 36) pelargonia 
pachnąca potocznie; 38) mały Cezary; 
39) odgradzają posesje; 40) kosaćce 
inaczej; 41) alkohol etylowy; 42) sy- 
mulowanie; 44) zbędne kilogramy do 
zrzucenia; 46) administracja gminna  
lub powiatowa; 48) wiosenne kwiaty; 
52) do pisania po tablicy; 55) dojrza- 
łości to matura; 58) zielona część pie- 
truszki; 59) kręgowy w układzie ner- 
wowym; 60) z Budapesztem; 61) nie- 
osobno; 62) „... weselny” Mendelsso- 
hna; 64) walczy o złoty medal; 65) Bli- 
xen, duńska pisarka; 66) wyraz ukry- 
wający prawdziwą nazwę.

PIONOWO: 
1) żądają go porywacze; 2) automat 
w łazience; 3) jest nim obelisk; 4) po- 
wieść historyczna Henryka Sienkiewi- 
cza; 5) ukochana Hamleta u Szekspira; 
6) trójkątna ryba akwariowa; 7) naj- 
większa pustynia na Ziemi; 8) barierka 
przy schodach; 9) jego stolicą Hara- 
re; 10) Królestwo Wan inaczej; 11) wy- 
dają je sądy; 12) długie podpory faso- 
li; 15) dawna dymiąca lokomotywa;  
22) klient uzdrowiska lub sanatorium; 
23) ligowe lub pucharowe o mistrzo- 
stwo; 26) hiszpański region z Santander; 
27) najstarszy turniej tenisowy na świe- 
cie; 28) akuszerka inaczej; 29) skazał na 
śmierć Jana Chrzciciela; 31) paulini lub 
franciszkanie; 32) nieoryginały; 34) tab- 
lica z nazwą firmy lub sklepu; 35) we- 
necka to toja syberyjska; 36) list prze- 
mycony z więzienia; 37) rabarbar le- 
karski dla naukowca; 43) Irek oficjalnie; 
45) późna pora dnia; 47) mieszka  
w stolicy Grecji; 49) w składzie pociągu; 
50) Ignacy, założyciel jezuitów; 51) krzy- 
żak pod choinką; 52) niejedna w zeszy- 
cie; 53) Giorgio, włoski dyktator mody; 
54) noszone na głowach; 56) słynna 
komedia Aleksandra Fredry; 57) stolica 
Związku Komorów; 60) partia Sada 
Zaghlula; 63) biała pora roku.
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 DAM PRACĘ 
Zatrudnię osoby do pracy na magazynie 
chłodniczym 4 stopnie na hali, do kom-
pletacji zamówień na podstawie ska-
nera. Praca w godzinach 20:00 – 4:00. 
Wynagrodzenie 4000 zł netto. Kontakt 
570-598-915

Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36 

Pracownik fizyczny (ogrody, kostka) 
okolice Piaseczna, tel. 511 126 841 

Przyjmę do pracy ślusarza - spawacza, 
pomocnika ślusarza - spawacza  
oraz pomocnika mechanika, okolice  
Tarczyna, tel. 604 626 444

Zakład mięsny zatrudni: produkcja,  
pakownia, magazyn, tel. 606 259 458 

KUPIĘ  
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418 

SPRZEDAM  
Drewno opałowe, tel. 602 770 361,  
791 394 791    

USŁUGI  
Pozwolenia na użytkowanie dla starych 
domów. Legalizacje samowoli budowla-
nych sprzed lat, tel. 695 451 655 

Wycinka drzew tel. 505 591 721             

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew. 
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pa-
nele, szybko i solidnie tel. 669 945 460 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163  

Krycie dachów papą termozgrzewalną, 
505038785

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Obwoźny skup złomu tel. 501 314 711 
Elewacje - docieplenia budynków  

- solidnie - tanio - 602-482-572 
Świadectwa charakterystyki  
energetycznej tel. 502-048-125 
PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej 
508 65 20 30 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

Hydroizolacje bitumiczne, dachy, tarasy 
tel. 791 549 007

Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661 

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533
Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214
Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046
Wycinka drzew, pielęgnacja zieleni.  
Tel. 507 024 333 
Hydraulik - złota rączka tel. 733 159 220
Remonty, tel. 609 926 758 
Cyklinowanie, renowacja parkietów 
669-971-494 
Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998 
Kominiarz tel. 500 214 632 

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 
USŁUGI KOPARKO-ŁADOWARKĄ,  
TEL-516 231 786 
Złom wywiozę. Tel-667 888 999 
ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 
TYNKI GIPSOWE i TRADYCYJNE  
604415352 
Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721        

Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721           
Przeprowadzki tel. 505 591 721                       

Naprawa, krycie dachów,  
tel. 511 928 895 

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581
Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907
Dachy, naprawy, papa termozgrzewalna, 
tel. 502 473 605
Remonty, tel. 609 926 758 

AUTO-MOTO KUPIĘ
Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533
Skup aut 2010-2023r. 505 530 300
SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738   

AUTO-MOTO SPRZEDAM
Toyota Yaris 2007, silnik 1.1, cena  
do uzgodnienia tel. 692 289 964

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ
Kupię działkę -budowlaną, usługową, 
rolną, siedlisko do 20 km od Piaseczna. 
Tel. 797 231 465 
KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ Z PROBLEMEM 
PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ,  
UDZIAŁY W NIERUCHOMOŚCIACH.  
TEL: 786-805-828        

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM
Sprzedam 4,30 ha na granicy  
gminy Chynów i gminy Prażmów,  
tel. 608 867 053 
Działki rekreacyjne leśne, Prażmów,  
tel. 602 770 361
Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361     

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
Posiadamy 120 miejsc noclegowych 
w miejscowości Prażmów, przy trasie 
Grójec-Piaseczno ok 35 km na południe 
od Warszawy. Niskie ceny od 25 zł  
za łóżko. Polecamy śniadania  
i obiadokolacje. Zorganizujemy imprezy 
okolicznościowe. Zapraszamy na pobyt 
krótko i długoterminowy.  
tel. 537 370 420
Pokój Konstancin tel 503690260

NAUKA 
Matematyka, 664 438 144 

ZDROWIE 
Protezy zębowe naprawa.  
Tel-502 031 221 

OGŁOSZENIA

 

OGŁOSZENIE PREZYDENTA MIASTA PRUSZKOWA
Stosownie do art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 

środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 z późn. zm.) zawiadamiam o przyjęciu uchwałą Nr  LXXV.694.2023 Rady 
Miasta Pruszkowa z dnia  27 kwietnia 2023r. „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części obszaru miasta Pruszkowa położonego pomiędzy 
ulicą Ceramiczną, ulicą Cegielnianą, ulicą Lipową, południową granicą administracyjną miasta Pruszkowa i ulicą Komorowską – Obszar I”, który wchodzi  
w życie z dniem  21 września  2023 r.  (Dziennik Urzędowy Województwa Mazowieckiego z dnia  7 września  2023 r. poz. 9984). 

Możliwość zapoznania się z treścią przyjętego dokumentu: na stronie internetowej  https://bip.um.pruszkow.pl/ - Rada Miasta - Uchwały Rady Miasta oraz  
w Wydziale Planowania Przestrzennego Urzędu Miasta Pruszkowa (adres: ul. J. I. Kraszewskiego 14/16, 05-800 Pruszków) w pokoju nr 68.

Prezydent Miasta Pruszkowa Paweł Makuch
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 Czym zajmował się Pan, zanim po-
święcił się Pan sprawom samorządo-
wym?
Piotr Kandyba: Zawodowo byłem przez 
lata związany z branżą rolno – spożywczą, 
głównie przetwórstwem mleka i pochod-
nych. Studia kierunkowe a potem także 
MBA umożliwiły mi skuteczne zarządzanie 
zespołami w międzynarodowych korpora-
cjach na stanowisku dyrektora. Kompeten-
cje i doświadczenie, które tam zdobyłem, 
a także rozmowy nie tylko z potężnymi fir-
mami na polskim rynku, ale też z pracow-
nikami mleczarni, rolnikami, dostawcami, 
na pewno wyczuliły mnie mocno na kwe-
stie społeczne – gdy pojawił się właściwy 
moment, postanowiłem zaangażować się, 
najpierw w działalność społeczną, a potem 
samorządową.

 Co to była za sytuacja, która dyrekto-
ra zmieniła w samorządowca?
PK: Przez lata samorząd gminny i powia-
towy nie mogły się dogadać co do włas-
ności i odpowiedzialności za park miejski 
w Piasecznie. Skutkiem tego, park dziczał, 
był zaśmiecony, a kolejne wnioski i prośby 
mieszkańców utykały na nierozwiązanych 
kwestiach formalnych. Udało mi się zebrać 
kilkadziesiąt osób, także firm i instytucji, 
które wsparły akcję i pięknego sobotniego 

popołudnia w 2012 posprzątaliśmy ten 
park! Jak się powiedziało „A”, trzeba było 
iść za ciosem, była grupa osób chętnych 
do działania, była lista trudnych proble-
mów do rozwiązania, nie mogłem tego 
tak zostawić.

 Dziś jest Pan radnym Sejmiku na Ma-
zowszu – co uznałby Pan za swój naj-
większy sukces w tej roli?
PK: Stworzyliśmy ostatnio taką mapę, 
dostępną na mojej stronie internetowej, 
na której znajdują się inwestycje – tylko  
z ostatnich trzech lat – w obwarzanku War- 
szawy na ponad 500 milionów złotych! 
Fakt, że te pół miliarda złotych udało się 
skierować właśnie do podwarszawskich 
gmin, to jedynie efekt, pochodna tego 
sukcesu.

Wierzę – wielu twierdziło, że naiwnie, 
w ogromną wartość współpracy i łączenia 
ludzi. Gdy na początku znałem i zajmowa-
łem się głównie problemami Piaseczna, 
zobaczyłem, że wiele tematów wymaga 
rozmów z sąsiednimi samorządami, z in-
stytucjami centralnymi, z podmiotami, 
które często miały rozbieżne interesy  
i agendy. Fakt, że krok po kroku udało mi 
się, samorząd po samorządzie, urząd po 
urzędzie, zaszczepić myślenie, w którym 
szukaliśmy rozwiązań, a nie skupialiśmy 

się na problemach, doprowadził do tego,  
że wiele, jeszcze niedawno niemożliwych 
wydawałoby się rzeczy, jest dzisiaj moż-
liwych, to zdecydowanie mój największy 
sukces.

 Jak przekonałby Pan nasze Czytel-
niczki i Czytelników do głosowania na 
siebie?
PK: Polska polityka, mam graniczące  
z pewnością wrażenie, utwierdziła nas  
w przekonaniu, że okres kampanii wybor-
czej to okres pustych deklaracji i obietnic 
bez pokrycia w przyszłości, powiem więc 
tak: Gdy kandydowałem do Sejmiku Ma-
zowieckiego, wiele było głosów, że zasiądę 
w ławach – i tyle go widzieli, tak zwana 
„ciepła posadka” na najbliższe pięć lat. 
Tymczasem te pięć lat to tysiące spotkań 
i kilometrów w całym obwarzanku War-
szawy, to wspomniane inwestycje na pół 
miliarda złotych, to rozwiązywanie małych 
i dużych problemów, które dotyczą nas 
wszystkich.

Mam 54 lata, od kilkunastu lat, na róż-
nych szczeblach samorządu, z roku na 
rok robię coraz więcej na rzecz lokalnych 
społeczności – z Państwa wsparciem i po-
parciem, po 15 października będę mógł 
zrobić jeszcze więcej!

Wywiad z Piotrem Kandybą 
– kandydatem do Sejmu RP

Piotr Kandyba
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